
Høringssvar vedr. handlekatalog - Budget 2024-2027

Landsbyfællesskabet i Skanderborg Kommune vil gerne kvittere for et meget
grundigt og illustrativt handlekatalog, og for den gennemsigtighed som Skanderborg
Kommune her udviser ved at indbyde til kommentarer.

Helt overordnet ønsker vi at udtrykke vores ønske om, at den positive udvikling, der
er igangsat med vedtagelsen af landdistriktspolitikken, ikke bliver bremset af
besparelsesforslag.

Uanset at en del af forslagene ”kun” udgør mindre beløb, kan konsekvenserne for
fremdriften og optimismen i kølvandet på landdistriktspoltikken blive negative.

Vi vil især pege på de besparelsesforslag, der direkte rammer landsbyerne, men
også på en række forslag, som på trods af deres begrænsede størrelse kan have en
effekt for landsbyerne, og som kan opleves som negativt.

I det efterfølgende vil vi kommentere på nogle enkelte forslag, i samme rækkefølge
som kataloget:

4.1. Reduktion i understøttelsen af udviklingen i varmeplan og vedvarende
energi.

Netop i disse måneder og år arbejdes der meget med at finde energiløsninger
uden for de oplagte Fjernvarmeområder. En reduktion her må ikke gå ud over
landsbyernes muligheder for at få hjælp til planlægningen fra kommunen.

9.1. Fællesskabspuljen afskaffes.

Selvom Fællesskabspuljen ikke primært er rettet mod landsbyerne, omfatter
kommissoriet også støtte til naturprojekter, som også kan have deres
oprindelse i landdistrikterne.

10.1. Reduceret vintertjeneste.

Vi vil stærkt understrege, at landsbyerne bør friholdes herfor. Tværtimod er
der et stort behov for for at muligheden for at komme til og fra landsbyerne i
perioder med sne forbedres.

10.3. Reduceret forårsklipning af vejrabatter.

Dette forslag hilser vi velkommen, det vli øge biodiversiteten og måske
genskabe smukke grøftekanter.

13.2. Kan- og skalopgaver.

Dette indebærer bl.a. reduceret tilbud af kultur mm i skolerne. Vi vil meget
anbefale, at kultur-tilbuddene i landsbyskolerne opretholdes i mindst samme
omfang som nu. Der er der slet ikke samme mulighed for kulturtilbud for børn
som i de større byer.

13.4, Reduceret kørsel på specialområdet.



Målsætningen om at flere skal tage offentlig transport er vel egentlig positiv –
men det fordrer at den offentlige trafik er tilgængelig, hvad den ikke er alle
vegne.

13.5. Reduktion af aftenklubberne.

Vi vil stærkt anbefale, at man friholder landsbyskolerne for denne reduktion.

17.3. Reduktion af Idrætspuljen.

Vi vil advare mod at reducere puljen med udgangspunkt i et enkelt års
nedgang i ansøgningerne, specielt i en tid, hvor Idrætsrådet er midlertidigt
suspenderet.

17.4. Reduktion af Landdistriktspuljen.

Igen er argumentet, at der har været færre ansøgere. Dette skyldes mange
ting. Vel først og fremmest, at der er lavet nye og ret komplicerede regler for,
hvem der kan søge. Der er endnu ikke lavet en evaluering af puljen, det sker
på et kommende møde i udvalget. Det vil i høj grad være et signal om, at man
ikke prioriterer området lige så højt som Landdistriktspolitikken indikerer, og
dermed virke demotiverende for de mange, der er blevet opmuntret af
vedtagelsen af denne politik.

19.14. Reduktion af bemandingen vedr. landskabsvand og
landzonebehandling.

Dette vil vi kraftigt fraråde. Skanderborg Kommunes sagsbehandlingstider i
almindelighed er urimeligt lange, og en yderligere forlængelse særligt i
landsbyer og det åbne land er uacceptabelt.

19.15. Besparelse på eksterne konsulenter vedr. lokalplanlægning.

Se kommentaren til 19.14.

19.16. Administrative sammenlægninger.

Det er vanskeligt at gennemskue konsekvenserne i forslaget. Men vi vil gerne
pege på, hvor vigtigt det er at opretholde en fuld lokal administration på
skolerne og daginstitutionerne i landsbyerne. Vi vil derfor anbefale, at
forslaget ikke gennemføres for landsbyskolerne og -daginstitutionerne.

19.27. Reduktion af stilling i Vand og Natur.

Se kommentarerne til 19.14 og 19.15.

Med venlig hilsen

Landsbyfællesskabet.


